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a r m a n m e l i . i r »آرمان ملی« از حواشی انتصاب استاندار جدید 
سیستان و بلوچستان گزارش می کند: 

چالش حضور مدیران روحانی 
در دولت رئیسی

 مدرس خیابانی؛ نخستین اختلاف اصولگرایان با دولت
 وزارت کشور: استاندار جدید دارای مراتب تعهد، 

پاکدستی و مسئولیت پذیری است

گفت وگو
نصرت ا... تاجیک در گفت و گو با »آرمان ملی«:    

 مذاكره غیر مستقیم با آمریكا
 به نفع ما نیست 

     واشنگتن نمي خواهد ایران را از دست بدهد
این یک نكته محوري استراتژیک است

   ایران به اشتباه مسائل غیربرجامی را وارد مذاکره کرد

آرمان ملی- سهیل ثابت: پس از انتصابات مختلف 
در دولت نوبت به وزارت کشور و انتخاب استانداران 
رسیده که بسیاری آن را پراهمیت و ناشی از روح حاکم  
و سیاست دولت می دانند. هر چند که قدر مسلم احمد 
وحیدی که خود چهر ه ای نظامی است قاعدتا هم 
باید شناخت و نزدیکی بیشتری با چهره های نظامی 
داشته باشد و حتی از برخی از آنها در پست استانداری 
استان های مختلف نیز استفاده کند. البته این رویکرد 
نیز با انتقادات و مخالفت های زیادی روبه رو شده است 
اما نکته مهم در این انتخاب ها و انتصابات نگاه دولت 
سیدابراهیم رئیسی به مدیران دولت حسن روحانی است. 
چنانکه شاهدیم با وجود دیدگاه های متفاوت دو دولت در 
حوزه های مختلف، رئیسی از برخی مردان روحانی در 
دولت خود استفاده کرده است. مثل محمد اسلامی وزیر 
راه وشهرسازی دولت روحانی که با وجود گمانه زنی ها 
مبنی بر ابقای وی در همین وزارتخانه،  رستم قاسمی 
جایگزین او شد و اسلامی با حکم رئیس جمهور، رئیس 
سازمان انرژی اتمی و جایگزین علی اکبر صالحی گردید. 
این در حالی است که بسیاری از اصولگرایان که امروز 
سودای محاکمه روحانی را در سر می پرورانند مخالف 
سرسخت حضور مدیران دولت وی در دولت رئیسی 
هستند. با این حال چندی پیش در جلسه هیأت دولت 
استاندار ویژه استان سیستان و بلوچستان با وجود 
بسیاری از مخالفت ها از هیأت دولت رای اعتماد گرفت 
و انتخاب شد. حسین مدرس خیابانی در دولت روحانی 
معاون و سرپرست وزارت صمت بود اما مخالفت آشکار 
مجلس با وی باعث شد تا او به وزارت نرسد و همچنان 
سرپرست باقی بماند و در ادامه علیرضا رزم حسینی روی 
کار آید. اما این پایان کار نبود و مدرس خیابانی بعد از آن 
به »صندوق امید« رفت که وابسته به بانک سپه بود و با 
توجه به ادغام بانک های نظامی، مسئولیت بسیار مهمی به 
شمار می رفت. این در حالی است که اکنون وزارت کشور 
رئیسی او را به استانداری سیستان و بلوچستان برگزیده 
و اصولگرایان زیادی با انتصاب او مخالفت کرده اند. 
موضوع مخالفت ها نیز به فیش حقوقی او باز می گردد 
که صدای اصولگرایان را در آورده و او را مدیر نجومی بگیر 
معرفی کرده اند. همین مساله نیز به محلی برای نخستین 
اختلاف اصولگرایان با رئیسی و دولتش تبدیل شده 
است. چنانکه چندی پیش کیهان نشینان نخستین 
تیر را به سمت دولت شلیک کردند. جایی که کیهان 
با اشاره به فیش حقوقی مدرس خیابانی نوشت:» حتی 
در صورتی که حقوق آنچنانی ایشان صورت قانونی داشته 
باشد، جای این سؤال هست که آیا انتصاب ایشان به 
استانداری یکی از محروم ترین استان های کشور اقدام 
بایسته ای است؟ و با اهداف و آرمان های دولت سیزدهم 
همخوانی دارد؟!« ثابتی مجری صداوسیما نیز با انتقاد از 
این انتصاب نوشته: »بزرگترین پشتوانه دولت برای حل 
مشکلات، سرمایه اجتماعی و همراهی مردم است، اما 
انتصاباتی از جمله انتصاب یک مسئول نجومی بگیر برای 
استان سیستان وبلوچستان قاتل سرمایه اجتماعی است. 
امیدوارم مسئولان به جای بی تفاوتی به این مساله، با عزل 
مدرس خیابانی سرمایه اجتماعی دولت را حفظ کنند.« 
البته استاندار تازه منصوب شده سیستان وبلوچستان 
به رغم مخالفان سرسخت خود موافقانی هم دارد. چنانکه 
برخی کانال های تلگرامی خبری منتشر کردند که 
جبهه نیرو های انقلاب سیستان و بلوچستان از این 
انتصاب استقبال کرده اند. باید دید حواشی پیرامون 

مدرس خیابانی چه زمانی پایان خواهد پذیرفت.
  نخستین چالش اصولگرایان با دولت

شاید انتصاب استاندار سیستان و بلوچستان را بتوان 
نخستین اختلاف جدی دولت با اصولگرایان و حامیان 
خود دانست اما مسلما این آخرین اختلاف نخواهد بود 
و طی 3 سال ونیم پیش رو بارها شاهد چنین اختلافاتی 
میان دولت رئیسی با اصولگرایان و جریان حامی خواهیم 
بود. چنانکه در دولت روحانی نیز بدنه حامی دولت و 
اصلاح  طلبان بارها نسبت به عملکرد و رویکرد دولت 
در برخی انتصابات و تصمیم گیری ها انتقاداتی را وارد 
کردند. البته این امری طبیعی است چرا که هر جریانی 
دوست دارد افرادی همفکر و هم راستا، در دولت پست 
و مقام بگیرند و اصولگرایان نیز از این امر فارغ نیستند.  
وقتی مدرس خیابانی به عنوان وزیر صمت معرفی شد، 
بیشترین انتقادها در مجلس از سوی طیف اصولگرا 
مطرح شد و حالا که یک دولت یکدست اصولگرا بر سر 
کار آمده، آنها توقع نداشتند که گزینه ای محل اختلاف 
آنها بشود که قبلا دعوایش بر سر آن را با حسن روحانی 
انجام داده اند. مدرس خیابانی تا کنون به اولین محور 
اختلاف اصولگرایان تبدیل شده است و ظاهرا آنها تصور 
نمی کردند از جایی از ابراهیم رئیسی ضربه بخورند که 
توقعشان را نداشتند. دو وزیر منصوب شده ابراهیم 
رئیسی، افرادی بودند که سابقه وزارت یا معرفی به 
عنوان وزیر را در کارنامه داشتند. در حالی که بسیاری 
از وزیران دولت، رزومه ای کمتر از این استانداران در 

کارنامه دارند. 
پاسخ به ابهامات یک انتصاب

حواشی پیش آمده پیرامون حسین مدرس خیابانی 
استاندار جدید سیستان وبلوچستان و انتقادات صریح 
اصولگرایان و رسانه هایشان به دولت و وزارت کشور 
باعث شد تا وزارت کشور با صدور اطلاعیه ای  اخبار 
مغشوش پیرامون استاندار جدید را رد کند.  در متن 
اطلاعیه روابط عمومی وزارت کشور آمده است: نظر به 
درج اخبار مغشوش در خصوص استاندار منتخب استان 
سیستان و بلوچستان جناب آقای مدرس خیابانی و با 
تأکید بر رویکرد وزارت کشور در انتخاب مدیران استانی 
بر اساس شاخص های؛ سلامت اقتصادی، عقلانیت 
انقلابی، کارآمدی با رویکرد پیشرفت همه جانبه به 
 ویژه در مناطق کمتر برخوردار کشور، موارد ذیل به 
استحضار اصحاب شریف رسانه و عموم مخاطبان 
می رسد؛ طبق توضیحات و اطلاعات منتشر شده از 
مسئولان »شرکت سرمایه گذاری امید« درباره آنچه 
تحت عنوان فیش حقوقی منتسب به جناب آقای 
مهندس »مدرس خیابانی« پیشتر در برخی رسانه ها 
منتشر شده است، کاملاً روشن است که سند مذکور 
شامل تجمیع معوقات و مطالبات مربوط به چندین ماه 
فعالیت ایشان می باشد. بر مبنای این توضیحات، روند 
فوق برای سایر کارکنان و مدیران آن مجموعه،به همین 
منوال محاسبه و پرداخت  شده است. در بخشی از این 
بیانیه آمده است: بررسی ها نشان می دهد، برخلاف 
ادعاهای مطرح  شده در برخی رسانه ها، حقوق دریافتی 
ایشان منطبق بر قوانین، مقررات و ضوابط بوده و در  این 

رابطه سقف مجاز قانونی رعایت شده است. 

گزارش

آرمان ملی-علیرضا پورحسین: 
معاون نماینده آمریکا در سازمان های 
بین المللی در وین در بیانیه ای درباره 
برنامه هسته ای ایران و توافق هسته ای 
در جلسه  شورای حکام آژانس بین 
المللی انرژی اتمی گفت که آمریکا هماهنگی نزدیکی با 
متحدان و شرکایش دارد و در جهت رسیدن به بازگشت 
دوجانبه به پایبندی به توافق هسته ای که دستاوردی 
مهم در دیپلماسی چندجانبه و ابزاری مهم در پرداختن 
به نگرانی های طولانی مدت جامعه جهانی درباره برنامه 
هسته ای ایران است، دیپلماسی در پیش گرفته است. 
»لوئیس بونو«، در ادامه مطرح کرد که آمریکا این اهداف را با 
حسن نیت دنبال می کند و به وضوح گفته است که در صورت 
از سرگیری پایبندی ایران به تمامی تعهداتش در توافق، 
آماده لغو تحریم های ناسازگار با برجام هستند اما تمامی 
طرف ها باید واقع بین باشند که فرصت بازگشت به پایبندی 
کامل دوجانبه به برجام تا همیشه وجود نخواهد داشت. این 
صحبت ها زمانی مطرح می شود که وزیر دفاع اسرائیل نیز در 
اظهارنظری کم سابقه عنوان کرده است که اسرائیل نیز به 
صورت موقت برجام را خواهد پذیرفت. شنیدن این صحبت ها 
از سوی جدی ترین مخالف برجام آن چیزی است که تغییر 
رویکرد جدی را در میان تمام بازیگران این عرصه نشان 
می دهد. اسرائیلی که همواره به عنوان یکی از اضلاع تخریب 
برجام شناخته می شد. در راستای بررسی این مسائل، »آرمان 
ملی« گفت و گویی با نصرت ا... تاجیک، سفیر پیشین ایران 

در اردن داشته است که در ادامه می خوانید.
 تصمیم ایران در خصـــوص توافق با آژانــس 

بین المللی انرژی اتمی، بیانگر چه مسائلی است؟
زمانی که به مجموعه مشکلات ایران نگاه می کردیم، 
پیش بینی درخصوص تصمیم ایران مبنی بر همکاری با 
آژانس بین المللی انرژی اتمی، دور از ذهن نبود. اراده ایران 
همواره بر این بوده که روابطش را با آژانس حفظ کرده و با 
گفت وگو مشکلات را حل و فصل کند. تعامل با آژانس یکی 
از اصول سیاست خارجی ایران است هرچند نسبت به این 
مجموعه این سوءظن را دارد که برخی اقداماتش سیاسی 
است. با این وجود اگر آژانس به مسائل فنی بپردازد و ایران 
نیز تمایل به تعامل با آژانس را حفظ کند، یک زمینه ای به 
وجود خواهد آمد که در بستر آن ایران و آژانس می توانند 
همکاری کنند. در سفر گروسی به تهران، مشخص شد که 
این مسیر قابل پیمایش است و آژانس می تواند صرفا به 
مسائل فنی بپردازد و ایران نیز شفاف عمل کند. باید این 
نگاه ها را تقویت کرد و اجازه نداد تا این مسیر آغاز شده، 
درگیر حاشیه شود. ایران امروز تمهیداتی را برای آژانس 
فراهم کرده تا بتواند نظارت داشته باشد و مساله هسته ای 
ایران بحرانی نشود و کار به شورای امنیت کشیده نشود. 
این تمهیدات نشان می دهد که سیاست ایران عقلانی و 
منطقی است و به دنبال این است تا مساله تحریم ها و شرایط 

اقتصادی را حل و فصل کند. 
 آمریكا از غنی سازی 60 درصدی اورانیوم 
احساس خطر کرده که عنوان می کند تمایل به 

مذاکره دارد و تحریم ها را لغو می کند؟
آمریکا عنوان کرده که به دنبال صدور قطعنامه علیه 
ایران نیست اما باید توجه داشت که این عرصه بازیگران 
دیگری نیز دارد. در مجموع این گفته های مقامات آمریکا 
و صحبت های شان در نشست شورای حکام مثبت است و 
نشان می دهد که آنها قصد دارند تا با ایران همکاری کنند و 
به دنبال بحرانی کردن شرایط، عکس العملی کردن ایران و از 
دست دادن آن نیستند. بنابراین زمانی که تفاهم میان ایران 
و آژانس به دست آمد، آمریکایی ها نیز پالس مثبت را ارسال 
کردند که علاقه مند به این شکل از همکاری هستند. این یک 
گام مثبت است زیرا تصور می شد که با روی کار آمدن دولت 
سیزدهم ایران رویه ای تندتر در پیش گیرد. واقعیت این است 
که دولت سیزدهم نیز مشکلاتی در پیش دارد و از توانمندی ها 
و قدرت مانور خود آگاه است و به سمت بحرانی کردن مسائل 
نمی رود. امروز دولت در مسائل حاکمیتی نیز طبق نظر 
حاکمیت با رفتار سیاسی عمل می کند و به نظر می رسد نگاه 

امنیتی و نظامی به این چنین پرونده ها نداشته باشد.
 آمریكا در دور هفتم مـــذاکرات وین، باز هم 
درخصوص توان دفاعی ایران مسائلی را مطرح می کند؟

ایران در دور اول تا ششم مذاکرات وین مرتکب یک 
اشتباه شد. از ابتدا ما تاکید کردیم و هشدار دادیم که ایران 
نباید مقوله ای به برجام اضافه کند و یا بندی از آن کم کند و 
این نیز از سوی آمریکا و ایران نباید مطرح شود. این هشدار 
در چند وجه باید مورد توجه قرار می گرفت. نه اینکه ایران 
بپذیرد که آمریکا مسائل حقوق بشری و نظامی ایران را 
مطرح کند و نه ایران خواستار این شود که تحریم های 
غیربرجامی لغو شود. ما باید صرفا در خصوص مسائل 
هسته ای و برجام کار می کردیم و اگر طرفین صرفا در این 
قالب مذاکره می کردند، تفاهم نهایتا در 4 یا5 دور ابتدایی 
به نتیجه می رسید زیرا تیم بایدن جدید بود و علاقه داشت 
تا مسائل و سختی های پیش روی خود را حل کند و زیر 
فشار بین المللی ناشی از اقدامات ترامپ قرار نگیرد. آمریکا 
در انزوا قرار گرفته بود و همین امر شرایط را برای ایران مهیا 
کرده بود تا برجام را به راحتی احیا کند. ایران می توانست 
مسائل را حل و فصل کند اما برخی نگرش ها و رویکردهای 
خاص مسائل را به سمت دیگری برد. امروز اگر همچنان بر 
مذاکرات غیرمستقیم پافشاری کنیم، رویه خوبی را در پیش 
نگرفته ایم. ما باید الگوهایی را در دستور کار قرار دهیم که 
هم برجام احیا شود و هم اینکه تعامل ما با جامعه جهانی به 
تنگنا کشیده نشود. در این دور از مذاکرات آمریکا دغدغه 
مسائل دیگر با ایران دارد و موضوعات نظامی و موشکی ایران 
را مطرح می کند اما این ایران است که نباید به این بازی تن 
دهد و از ابتدا نیز این مسائل را نباید وارد گفت و گوهای 

برجامی می کردیم.

آرمان ملی: آن روزها گذشت که زنان چشم 
انتظار تصمیمات مردانه برای اداره کشور و 
سازماندهی ها در بخش های مختلف بودند؛ آنها 
سالها تلاش کردند و هزینه دادند تا به همگان 
اثبات کنند توانایی هایشان همطراز با مردان و 
در برخی موضوعات حتی بیشتر از آنهاست. شاید 
چندین سال پیش مطالبه انتصاب معاون وزیر یا 
معاون استاندار زن امری جدید بود که پیشرفت در 
عرصه اجتماع محسوب می شد اما سال هاست زنان 
خود را محق جلوس بر کرسی های بالاتری از جمله 
ریاست جمهوری می بینند. یکی از ویژگی های 
زنان دارا بودن وحدت نظر در مطالبات است و 
بسیار راحت تر و زودتر از مردان به توافق درباره 
موضوعاتی مانند معرفی کاندیدا و یا انتصاب ها 
دست پیدا می کنند که شاید برخی دلیل آن را 
محدود بودن تشکل ها و فعالان حوزه زنان بدانند 
اما نباید فراموش کرد که این بخش جامعه بارها 
ثابت کرده که رسیدن به آرمان ها و اهدافش بیش 
از جلوس بر کرسی قدرت برایش اهمیت دارد 
بنابراین برای جلوس بر کرسی قدرت با یکدیگر 

مقابله نمی کنند. نکته حائز اهمیت اینجاست که 
جنبش زنان و پیشرفت آنها از جریان اصلاحات 
آغاز شد اما به تدریج زنان جریان اصولگرا به این 
جنبش پیوستند و یک صدایی زنان سبب جلب 

اعتماد و توجه بیشتر به این قشر شد.
 طرح مشترک زنان

شنیده شده با افزایش تاثیرگذاری زنان در 
فضای سیاسی و اجتماعی کشور قرار است اتاق 
فکر یا مجمعی با حضور زنان فعال دو طیف 
اصولگرا و اصلاح طلب تشکیل شود تا ازاین طریق 
برای تحقق مطالبات زنان تلاش شود. این موضوع 
در زمانی جدی شد که بار دیگر تشکیل مجمع 
بزرگان با حضور ناطق نوری در رسانه ها کلید 
خورد که البته ظاهرا هنوز تایید نشده اما زنان 
با تجربه سیاسی به مرور در حال رونمایی از اتاق 
فکر زنان اصلاح طلب و اصولگرا هستند. در هر 
دو جریان سیاسی کشور زنان توانمند و شناخته 
شده ای حضور دارند که با سازماندهی این تشکل 
به پیشرفت زنان در جامعه کمک می کنند که 
از جمله آنها می توان به معصومه ابتکار، مرضیه 

وحید دستجردی، شهیندخت مولاوردی، فاطمه 
راکعی و... اشاره داشت. ساز و کار این اتاق فکر 
بدین صورت است که جلسات هفتگی مستمر 
برگزار و دستور جلسات مربوط به موضوعات 
مهم روز بویژه در حوزه زنان خواهد بود. پس از 
رسیدن اعضا به تصمیم نهایی است که نتیجه در 
اختیار مسئولان قرار می گیرد. در این راستا باید 
به دیدار اخبر زهرا شجاعی در جایگاه دبیرکل 
مجمع زنان اصلاح طلب و تعدادی از زنان عضو 
این تشکل با انسیه خزعلی معاون رئیس جمهور 
در امور زنان و حانواده توجه داشت؛ شاید برخی 
این دیدار را عادی تلقی کنند اما همگان می دانند 
مواضع زنان اصلاح طلب تفاوت زیادی با مواضع 
خانم خزعلی و همفکران ایشان دارد بنابراین این 
دیدار با هدف بحث درباره نقاط اختلاف و چگونگی 
رفع آنها برگزار و ابهامات زیادی برطرف شد به 
عنوان نمونه جایگاهی که اکنون انسیه خزعلی 
در آن حضور دارد پیش از آن در اختیار ابتکار و 
مولاوردی دو چهره سرشناس اصلاح طلب بود و 
برخی برای تخریب اصلاح طلبان به ارائه اطلاعات 

غلط درباره دوره مدیریت زنان اصلاح طلب در این 
معاونت پرداخته و گفته بودند اقدامات این معاونت 
بیشتر تشریفاتی بوده که شجاعی به آگاه سازی 
خزعلی درباره فعالیت های معاونت زنان پرداخت 
تا او متوجه غرض ورزی آنانی شود که اتحاد زنان 
برایشان ضرر دارد. ماحصل این نشست هم تاکید 
بر برگزاری مجدد چنین جلساتی بود که زنان 
اصلاح طلب بتوانند به خزعلی و یاران اصولگرایش 

در تحقق اهدافشان کمک کنند.
  بی خیال اصولگرا و اصلاح طلب

بدون شک ارتباط زنان اصلاح طلب و اصولگرا 
در هنگامه انتخابات ریاست جمهوری 1400 نمود 
بیشتری داشت. انتخاباتی که در ابتدا اصلاح طلبان 
اعلام کردند برای انتخابات 1400 کاندیدای زن 
معرفی میکنند و به فاصله کوتاهی زنان اصولگرا 
همین وعده را دادند و البته تعدادی از زنان اصولگرا 
هم ثبت نام کردند که چهره های معروفی نبودند 
اما همراهی زنان دو طیف در رای گیری برای 
معرفی افراد واجد شرایط برای کاندیداتوری در 
انتخابات مشخص شد که اصلاح طلبان نام مرضیه 
وحید دستجردی اصولگرا را به عنوان گزینه 
مناسب برای کاندیداتوری مطرح کردند هر چند او 
نتوانست به مراحل نهایی برسد اما نشان داده شد 
که پیوند و نقاط اشتراک زیادی میان زنان اصولگرا 
و اصلاح طلب برقرار است این ائتلاف نانوشته 
هنوز هم برقرار است و زنان اصولگرا و اصلاح طلب 
برخلاف مردان این جریان راه رسیدن به مطالبات 
را فراموش کردن اختلافات سیاسی و تمرکز بر 
هدف می دانند. در آن برهه فائزه هاشمی هم 
به خوبی به از میان رفتن مرزها میان زنان سیاسی 
اشاره کرد. او گفته بود:» یکی از ویژگی های خوبی 
که در این جریان اتفاق افتاده است این است که 
زنان اصولگرای ما مثل خانم رفعتی از ریاست 
جمهوری زنان حمایت کرده است و این موضوع 
فراجناحی است و هر ۲ جناح در این قضیه متحد 
القول هستند؛ اگر بخواهم کسی را معرفی کنم 
فارغ از اینکه اصولگرا باشد یا اصلاح طلب؛ من فکر 
می کنم خانمی باید باشد که سوابق مدیریت کلان 
داشته باشد؛ به نظر من خانم ابتکار یا خانم وحید 
دستجردی یا خانم هایی که چند دوره در مجلس 

بودند این شرایط را دارند.«

للهیان  آرمان ملی- حمید شجاعی: دیر یا زود امیرعبدا
دست به تغییرات در بدنه وزارت امور خارجه مخصوصا معاونان 
خود می زد و خوش بینی بود اگر فکر می کردیم وی از معاونان 
یا مردان محمدجواد ظریف، کسی را حفظ کند. همین امر نیز 
طی روزهای گذشته اتفاق افتاد و سید عباس عراقچی که 8 سال 
معاونت وزیر امور خارجه در دولت های یازدهم و دوازدهم و ریاست 
تیم مذاکره کننده در مذاکرات احیای برجام را بر عهده داشت، جای 
خود را به علی باقری عضو سابق تیم مذاکره کننده هسته ای در زمان 
سعید جلیلی داد. بسیاری بر این باورند که وزیر امور خارجه با این 
انتصاب نشان داد که رویکرد های سابق در مذاکره را دنبال نمی کند 
و درصدد است نگاه تازه ای به مذاکرات احیای برجام در دور هفتم 
داشته باشد. باید دید این تغییرات در احیای برجام نتیجه بخش 

خواهد بود یا روال به گونه دیگری پیش خواهد رفت. 
 تغییر نگرش در دیپلماسی؟

پیش بینی مـــی شد کـــه با تغییر دولـــــت، با تغییر گفتمان 
در سیاست خارجی هم روبه رو باشیم و افرادی بروند و افراد دیگری 
جایگزین آنها شوند. در این راستا با توجه به بسیاری از توصیه ها این 
انتظار می رفت که اگر سید ابراهیم رئیسی بخواهد یکی از وزرای 
حسن روحانی را حفظ کند آن شخص محمد جواد ظریف باشد، 
آن هم به دلیل هوش، سیاست و هنر دیپلماسی بالای وی که طی 
8 سال همه دنیا را متحیر خود کرد اما رئیس جمهور تشخیص داد 
بر طبق افکار و منویات خود عمل کند و معاون سابق ظریف یعنی 
حسین امیر عبداللهیان را به سمت وزیر امور خارجه منصوب کند.  
همین مساله نیز کافی بود تا مشخص شود نوع نگاه ها به مسائلی 
چون برجام و روابط خارجی چگونه خواهد بود. هر چند رئیسی پیش 
از این گفته بود مذاکره ادامه پیدا خواهد کرد اما مذاکره نتیجه بخش 
نه مذاکره برای مذاکره و خود وزیر خارجه نیز تاکید کرده بود که 
مذاکرات هسته ای ادامه خواهد یافت و حتی تاکید کرده بود که 
ظرف 3 ماه تکلیف این مذاکرات مشخص خواهد شد، اما نوع نگاه ها 
به دیپلماسی بین المللی در دوران رئیسی  و امیر عبداللهیان به 
نحوی است که بیش از تعامل با اروپا ، آمریکا و دیگر کشورها باید 
منتظر تقویت نگاه به شرق باشیم و تعامل با چین و روسیه گسترش 
یابد. هر چند که پیش از این نیز امیر عبداللهیان گفته بود تمرکز 
سیاست خارجی بر همسایگان خواهد بود و اروپا و غرب نیز برای ما 

صرفا در تروئیکای اروپایی خلاصه نخواهد شد. این در حالی است که 
گرچه مقامات کشورمان گفته اند هیچ عجله ای برای آغاز مذاکرات 
احیای برجام نداریم و تا زمانی که مطالبات ایران مورد توجه قرار 
نگیرد به مذاکره نخواهیم رسید اما طرفین دیگر برجام مثل فرانسه، 
انگلیس، آلمان  و حتی چین و روسیه نیز از لزوم تسریع در برگزاری 
مذاکرات برجامی سخن گفته اند. از طرف دیگر مساله مهم دیگری 
که می تواند در سیاست خارجی  و دیپلماسی تعیین کننده باشد 
بحث مهم نوع نگرش و تصمیماتی است که روح حاکم بر دولت 
درخصوص سیاست خارجی را تشکیل می دهد. امری که دقیقا محل 
اختلاف نگرش و سویه گیری های سیاست خارجی دولت دوازدهم 
و سیزدهم را تشکیل داده و نوع نگرش دولت ها به مسائل منطقه ای 
و بین المللی را نشان می دهد. حسن روحانی با رویکرد تعامل با دنیا 
به ریاست جمهوری رسید و طی 8 سال این سیاست را در موضوع 
پرونده هسته ای در قالب مذاکرات 1+5 پیش برد و از دل این 
مذاکرات توافق برجام را رقم زد. هر چند که در منطقه نیز این تعامل 
موثر واقع شد و به جز چند کشور مثل عربستان سایر کشورها از آنها 
استقبال کردند. طرح صلح هرمز طرحی بود که روحانی در سازمان 
ملل نیز از آن رونمایی کرد. این در حالی است که سید ابراهیم رئیسی 
به عنوان رئیس جمهور تازه بر کرسی نشسته و با سیاست مقاومت 
برای احیای حقوق حقه ایران به عرصه بین المللی می نگرد و تعامل 
و مذاکره با هر کشوری از جمله مذاکرات برجام را با همین رویکرد 
نگاه می کند. باید دید با نگرشی که دولت سیزدهم  و مردان سیاست 

خارجی آن دارند مذاکرات برجام به چه نتیجه ای خواهد رسید. 
 باقری جایگزین عراقچی 

پس از تغییرات در وزارت امور خارجه و روی کار آمدن حسین 
امیرعبداللهیان به جای محمد جواد ظریف انتظار می رفت که 
این تغییرات در سطوح مختلف این وزارتخانه نیز کلید بخورد. 
به خصوص اینکه چه کسی در سمت معاونت سیاسی وزیر 
امور خارجه قرار خواهد گرفت. آیا سید عباس عراقچی که در 8 
سال گذشته در این سمت حاضر بوده در این دولت نیز ابقا خواهد 
شد یا اینکه جای خود را به شخص دیگری خواهد سپرد؟ البته این 
جایگاه از آنجایی بیش از پیش حائز اهمیت بود که معاون وزیر در 
مقام ریاست هیأت مذاکره کننده در مذاکرات احیای برجام قرار 
می گیرد. چنانکه پیش از این عراقچی در شش دور گذشته مذاکرات 

رهبری تیم مذاکره کننده ایران را در دست داشت. لذا با اینکه به نظر 
می رسید از آنجایی که عراقچی به قول معروف به فوت و فن مذاکرات 
وین و نوع کنش کشورهای دیگر آگاه و واقف بود وی در سمت خود 
ابقا شود اما طی روزهای اخیر خبری رسید که تحلیل کارشناسان 
و رسانه ها را از چگونگی به نتیجه رسیدن یا نرسیدن مذاکرات با 
ابهامات بزرگ و جدی مواجه کرد. انتصاب علی باقری کنی به جای 
سید عباس عراقچی به معاونت سیاسی وزارت امور خارجه و همچنین 
رئیس تیم مذاکره کننده، پیام آشکاری را با خود به همراه داشت که 
ایران دیگر با رویکرد و نفرات سابق به مذاکره نخواهد پرداخت و از 
آنجا که کشتی بان را سیاستی دگر آمده است با چهر ه و رویکردی 
جدید مذاکرات دور هفتم وین را کلید خواهیم زد. انتصاب باقری در 
شرایطی صورت می گیرد که اگر به گذشته نه چندان دور مناظرات 
در دوره احمدی نژاد نگاهی بیندازیم، می بینیم که معاون جدید وزیر 
که در آن دوران معاون سعید جلیلی در شورای عالی امنیت ملی 
بود، چندان دستاوردی از مذاکرات هسته ای در آن سال ها نداشت و 
مذاکرات صرفا به بیانیه خوانی می  گذشت. سایت اکسیوس با اشاره 
به این انتصاب در خصوص چشم انداز مذاکرات هسته ای می نویسد:» 
باقری کنی فردی محافظه کار است و انتصاب او به جای عراقچی 
به طور بالقوه تلاش ها برای احیای توافق هسته ای ۲015 میلادی را 
پیچیده تر می سازد. وی از منتقدان شناخته شده برجام و مذاکرات 
اخیر در وین بوده که اکنون متوقف شده است.« حال اینکه باید 
منتظر ماند و دید با این انتخاب و تفکرات و دیدگاه های علی باقری 

نسبت به مذاکرات قرار است چه نتایجی حاصل خواهد شد.
  باقری کیست؟

علی باقری کنی فارغ التحصیل رشته معارف اسلامی و اقتصاد از 
دانشگاه امام صادق است؛ دانشگاهی که عمویش مرحوم محمدرضا 
مهدوی کنی سال ها ریاست آن را بر عهده داشته است. باقری کنی 
متولد 134۶ در کن از توابع شهر تهران است و سال ۹۲ رئیس ستاد 
انتخاباتی سعید جلیلی بود. او سابقه کار در وزارت خارجه را از سال 
۷3 دارد و بیشتر در کنار جلیلی بوده و به عنوان نماینده سفت و 
سخت افکار سعید جلیلی شناخته می شود. از سال 8۷ تا ۹۲ که 
جلیلی دبیر شورای عالی امنیت ملی و مذاکره کننده ارشد هسته ای 
ایران بود، باقری کنی معاون جلیلی و در مذاکرات هم حاضر بود. 
باقری کنی به واسطه مذاکرات آن زمان برای ویلیام برنز رئیس کنونی 
آژانس مرکزی اطلاعات آمریکا)CIA( و مذاکره کننده اسبق آمریکا 
بسیار شناخته شده است؛ مذاکراتی که در آن برای نخستین بار در 
جریان مذاکرات هسته ای، دو مقام ارشد ایران و آمریکا یعنی جلیلی 

و برنز با یکدیگر پشت یک میز و رودررو مذاکره کردند.

»آرمان ملی« از تغییر عباس عراقچی و انتصاب علی باقری در وزارتخارجه روایت می کند: 

مذاکراتبهدورانبیانیهخوانیبازمیگردد؟

 نماینده دائم ایران آژانس بین المللی انرژی اتمی در واکنش 
به ادعای آزار جسمی بازرس زن آژانس بین المللی انرژی 
اتمی گفت: ادعاهای کذب برای شلوغ سازی و پرونده سازی 
در آستانه نشست شورای حکام است. کاظم غریب آبادی در 
خصوص حواشی منتشر شده از ادعای یکی از بازرسان آژانس 
مبنی بر آزار جسمی در جریان بازرسی در ایران افزود: متاسفانه 
چندین مورد عملیات های تروریستی و خرابکاری در تاسیسات 
هسته ای داشتیم وبرای همین سیاست حفاظتی تاسیسات 
هسته ای ما از چند ماه پیش تغییر کرده و این سیاست ها و 
اقدامات جدید شامل چگونگی بازرسی از بازرسان آژانس هم 
شده است. وی تصریح کرد: این سیاست را به آژانس اعلام 
کردیم و همچنان این سیاست ها در حال بهبود و ارتقاست. 
غریب آبادی ادامه داد : همزمان به آژانس هم اطلاع داده شده 
است که به بازرسان توصیه کند به خاطر حساسیت موجود 
و سوابق خرابکاری، نهایت همکاری را با ماموران حفاظتی 

داشته باشند.

یک فعال سیاسی اصلاح طلب درباره اظهارات رئیس قوه قضائیه 
در خصوص نظارت روی زندان ها گفت: در مجلس دهم طرحی 
درباره اداره زندان ها ارائه دادیم و حتی  اینکه ساختار سازمان 
زندان ها اصلاح شود یعنی ساختاری به وجود بیاید که سازمان 
زندان ها نظارت پذیر شود. چرا این امر لازم است؟ زیرا امروز  
شخص آقای اژه ای در رأس قوه قضائیه قرار دارند، فردا روزی 
شخص دیگری می آید، بنابراین باید قانونی تصویب شود که  بنا 
بر سلیقه  ها تغییر نکند. محمود صادقی با تاکید بر اینکه اصلاح 
ساختار نظارت بر زندان ها یعنی اینکه این سازمان نظارت پذیر 
شود، بیان کرد: این نظارت پذیری می تواند به اشکال مختلفی 
تعمیم شود. در طرحی که مجلس برای نظارت بر زندان ها ارائه 
داد، مطرح کردیم یک نهادی  مرکب از سه قوه یعنی مجلس، 
قوه قضائیه و دولت به منظور نظارت مستمر شکل بگیرد و مطرح 
کردیم که دبیرخانه این کمیته هم در وزارت دادگستری باشد و 
تاکید هم داشتیم حتما در این کمیته خانم های نماینده هم باشند 

تا بتوانند بر زندان زنان به طور خاص نظارت کنند.

یک نماینده سابق مجلس در رابطه با احتمال گشایش در 
حوزه سیاست خارجی پس از مواضع اخیر دولت و سفر گروسی 
به ایران، اظهار کرد:  وقتی رئیس جمهور می گوید تحریم ظالمانه 
باید برداشته شود، یعنی برای رسیدن به این هدف برنامه هایی 
دارند. در حال حاضر ما نمی توانیم جنگ کنیم و تحریم را 
برداریم، راه و روش برداشتن تحریم ها مشخص است و آن هم 
مذاکره است؛ آیت ا... رئیسی در این مرحله نشان داد که اهل 
تعامل و مذاکره است. عزت ا... یوسفیان ملا گفت: رئیسی این بار 
ثابت کرد طبق آنچه که قبلا وعده داده برای رفع تحریم ظالمانه 
از هیچ کوششی دریغ نمی کند و هدف او هم برداشتن تحریم های 
ظالمانه است. شورای حکام اگر پاسخ این حسن نیت ایشان را 
بدهد، قطعا شرایط بهتری را طی ماه های آینده تجربه می کنیم. 
وی تصریح کرد: اگر دلسوزان نظام در داخل می خواهند مشکلات 
مردم حل شود باید به آیت ا... رئیسی برای رفع تحریم ها کمک 
کنند.  آقای رئیسی در جایگاه رئیس جمهور نشسته، جایگاهی 

که متولی امور مردم است و معیشت مردم در دست او است.

 ساختار سازمان زندان ها 
نظارت پذیر شود

دلسوزان برای رفع 
تحریم ها كمک كنند

 پاسخ به ادعای 
آزار جسمی بازرس زن 

آژانس 

مجمع بزرگان ناطق نوری عملیاتی نشد، زنان دست به کار شدند

اتاق فکر مشترک زنان 
 

در آستانه تشکیل!

 فائزه هاشمی: وقتی هدف مشترک است،
زنان اصولگرا و اصلاح طلب نداریم 


